

HADITH MASYHUR DALAM MASYARAKAT MELAYU: *TAKHRĪJ* DAN ANALISIS

Oleh:

Jawiah Dakir*

jawiah@ukm.my

Budah@Udah Mohsin**

udah@ukm.my

Mazlan Ibrahim***

mazib@ukm.my

Faisal Ahmad Shah***

faisalas@um.edu.my

ABSTRACT

This article actually is a research project focussed on famous (mashhūr)Ḥadīth that had been spreaded and used among Malay Muslim society. Famous Ḥadīth that had been collected will be examined to clarify its quality either as a sound (ṣaḥīḥ) Hadith, weak (da`īf) or fabricated (mawḍu')Ḥadīth. The objective of this research is to collect famous Ḥadīth, then to verify the status and quality of Ḥadīth and reveal it to the society. This research has succeeded in collecting famous Ḥadīth from various sources such as general books, Jawi's books, magazines, newspapers, Juma`at sermons, lectures such as Forum Perdana Hal Ehwal Islam, TV1 Malaysia and etc. The methods of Ḥadīth scholars in evaluating and verifying Ḥadīth has been used in determining the quality

* Jawiah Dakir, PhD, adalah Profesor di Jabatan Usuluddin dan Falsafah, Fakulti Pengajian Islam, Universiti Kebangsaan Malaysia, Bangi, Selangor.

** Budah@Udah Mohsin, PhD, adalah adalah Profesor Madya di Jabatan Usuluddin dan Falsafah, Fakulti Pengajian Islam, Universiti Kebangsaan Malaysia, Bangi, Selangor.

*** Mazlan Ibrahim, PhD, adalah Profesor Madya di Jabatan Usuluddin dan Falsafah, Fakulti Pengajian Islam, Universiti Kebangsaan Malaysia, Bangi, Selangor.

**** Faisal Ahmad Shah, PhD, adalah Pensyarah Kanan di Jabatan al-Qur'an dan al-Hadith, Akademi Pengajian Islam, Universiti Malaya, Kuala Lumpur.

of Ḥadīth. This research is hopefully will come out with the collection of invalid Ḥadīth that had been spreaded to the Muslim community therefore to alert and prevent them from using it.

KEYWORDS:, *mashhūr Ḥadīth, Malay society, takhrīj.*

PENGENALAN

Hadith berfungsi sebagai sumber kedua dalam syariat Islam selepas al-Qur'an. Hal ini telah disepakati oleh semua ulama'. Para fuqaha' dari kalangan sahabat semuanya kembali merujuk kepada Hadith Rasulullah s.a.w. apabila menerangkan makna kandungan al-Qur'an sesuai kedudukannya sebagai sumber kedua syariat Islam. Fungsi al-Sunnah terhadap al-Qur'an antara lain ialah sebagai penerang kepada nas al-Qur'an yang tidak jelas, mengkhususkan yang umum, *mentaqqidkan* yang mutlak serta membina hukum berdasarkan kepada sumber daripada al-Qur'an. Justeru umat Islam tidak dapat melaksanakan ajaran Islam dengan sempurna sekiranya tidak berpandukan pertunjuk dan praktik al-Sunnah atau Hadith.

Bagi mempraktik ajaran Islam dengan betul dan tepat, umat Islam wajib merujuk kepada al-Sunnah atau Hadith yang *ṣahīh*. Kepentingan merujuk kepada al-Sunnah atau Hadith yang *ṣahīh* adalah untuk mengelakkan umat Islam daripada penyelewengan dan penyalahgunaan nas Hadith untuk kepentingan diri ataupun bagi tujuan untuk menjatuhkan martabat Islam. Lebih malang lagi jika nas-nas tersebut berkaitan dengan akidah dan syariat yang boleh menyebabkan akidah seseorang itu rosak atau sesat dan syariatnya batal atau *fāsid*. Bahaya penggunaan nas yang tidak *ṣahīh* atau Hadith palsu oleh kalangan 'bijakpandai', guru-guru agama sehinggakan ahli akademik akan menambah kegawatan dan kekeliruan di kalangan orang awam lebih-lebih lagi kepada mereka yang tidak mempunyai asas dalam ilmu agama atau di kalangan mereka yang tidak mantap ilmu agamanya. Pendedahan ilmu Hadith yang *ṣahīh* kepada umat Islam, khusus di kalangan orang-orang Melayu adalah amat penting bagi menjaga agama Islam terutama sumber kedua ajaran Islam, iaitu al-Sunnah atau Hadith.

PENTINGNYA ILMU HADITH UNTUK FAHAM AGAMA

Bagi mengetahui secara betul dan tepat ajaran Islam, umat Islam dituntut supaya belajar Hadith ataupun al-Sunnah dengan tujuan untuk memastikan apa yang diamalkan itu benar-benar dari ajaran Rasulullah s.a.w. atau sebaliknya. Sejarah para Sahabat Rasulullah s.a.w. telah membuktikan

bahawa mereka telah muncul sebagai orang Islam yang berilmu tinggi serta mampu untuk berjihad dan menguasai pelbagai bidang ilmu Islam kerana sebahagian hidup mereka ditumpukan untuk mempelajari al-Qur'an dan Hadith daripada Rasulullah s.a.w.. Kegigihan mereka dan generasi selepas mereka dalam meriwayatkan dan mencatatkan Hadith telah menyediakan wadah dan kemudahan bagi generasi kurun kedua dan ketiga untuk mentadwinkan Hadith; iaitu mengumpul, memeriksa, menulis dan membukukan Hadith sehingga dapat dimanfaatkan oleh generasi terkemudian. Umat Islam sekarang mendapat faedah yang amat besar dengan pengumpulan dan penulisan Hadith oleh generasi awal Islam. Umat Islam kini hanya perlu kepada daya usaha untuk mendapatkan kitab Hadith yang muktabar, seterusnya belajar tentang Hadith daripada kitab-kitab tersebut. Dalam menentukan nas Hadith itu *ṣahīh* ataupun palsu, rujukan kepada kitab-kitab muktabar ini amat penting agar umat Islam terselamat daripada berhujah dengan nas palsu. Di samping itu rujukan kepada ilmuwan Islam yang mahir dan mendalam ilmunya tentang Hadith boleh dilakukan sekiranya timbul sebarang ketidakfahaman atau kekeliruan tentang *keṣahīhan* atau kepalsuan sesuatu Hadith. Ini bertepatan dengan saranan Allah S.W.T. supaya umat Islam merujuk kepada ilmuan agama sekiranya ada kemusykilan.

Kepentingan belajar ilmu agama termasuk ilmu Hadith yang *ṣahīh* daripada Rasulullah adalah berdasarkan Hadith yang bermaksud: “*sampaikanlah daripadaku walaupun satu ayat*”.¹ Kepentingan belajar dan menyampaikan ilmu ini amat mendesak pada masa kini berikutan penyebaran ajaran Islam yang diselewengkan sama ada secara sengaja atau tidak sengaja, yang dilakukan oleh orang perseorangan ataupun kumpulan yang berkepentingan. Lebih-lebih lagi dalam menghadapi gelora dan ombak globalisasi ilmu dalam dunia tanpa sempadan, umat Islam dengan mudah dan cepat dihidangkan dengan ilmu dan maklumat yang tidak tepat atau menyeleweng daripada hakikat dan nilai-nilai Islam. Lebih malang lagi apabila apa yang disampaikan itu didakwa daripada ajaran Rasulullah s.a.w., sedangkan hakikatnya ia bukanlah daripada Baginda. Umat Islam wajar menolak sebarang ilmu yang bukan bersumber daripada al-Qur'an dan al-Sunnah atau Hadith yang *ṣahīh* serta sumber-sumber yang diiktiraf dalam Islam seperti *ijma' ulama'* dan *qiyas* demi menjaga kemurnian dan kesahihan ajaran Islam. Suruhan belajar ilmu juga termasuk juga di dalam Hadith Baginda s.a.w. yang bermaksud: “*Sesiapa yang memdustakan aku, dia menyediakan tempatnya di neraka*.”² Maksudnya menyampaikan

¹ Al-Bukhārī, *Ṣahīh al-Bukhārī*, ‘Kitāb Aḥādīth al-Anbiyā’, Bāb mā Dhukir ‘an Banī Isrā’īl’.

² Muslim bin al-Ḥajjāj al-Nisabūrī, *Ṣahīh Muslim*, ‘Muqaddimah, Bāb Taghlīz al-Kadhib ‘alā Rasūlillāh, Jil.1, h. 12.

sesuatu yang bukan daripada ajaran Baginda s.a.w. akan mendapat balasan azab neraka.

BAGAIMANA BERKEMBANGNYA ILMU AGAMA DAN HADITH DALAM MASYARAKAT MELAYU

Penyebaran ilmu Hadith berkembang secara pesat seiring dengan perkembangan agama Islam itu sendiri semenjak mulanya kedatangan Islam ke Tanah Melayu sehingga ke hari ini. Ia melalui berbagai cara dan wadah antaranya melalui:

- i. Kitab agama berbahasa Arab yang dibawa atau dikarang oleh para pendakwah Islam untuk tujuan pengajaran, seterusnya kitab-kitab tersebut digunakan untuk pembelajaran di pondok-pondok pengajian agama Islam, kelas-kelas tidak formal di surau dan madrasah sehingga ke hari ini. Antara kitab yang sering menjadi rujukan dan bacaan ialah kitab *Durrah al-Nāṣiḥīn* oleh al-Hindī, kitab *Irshād al-'Ibād 'ilā Sabīl al-Rashād* oleh al-Shaykh Zayn al-Dīn al-Malabārī, kitab *Matla' al-Badrayn*, kitab *al-Jawhar al-Mawhūb wa Munabbihāt al-Qulūb* oleh al-Shaykh 'Alī Abd al-Raḥmān al-Kelantānī, kitab *Ihyā' 'Ulūm al-Dīn* oleh al-Imām al-Ghazālī dan banyak lagi.
- ii. Kitab-kitab agama terjemahan dari bahasa Arab ke dalam bahasa Melayu, termasuklah terjemahan kitab *Ihyā' 'Ulūm al-Dīn* yang banyak digunakan oleh guru agama yang mana nas di dalamnya banyak bercampur antara Hadith yang *ṣaḥīḥ* dan palsu.
- iii. Kitab-kitab agama karangan ulama' tempatan. Tidak dinafikan ulama' tempatan memainkan peranan dalam menyebarkan agama dan ilmu Islam. Namun ada di antara kitab karangan mereka terdapat Hadith palsu di samping banyak yang *ḍa'īf* dan amat *ḍa'īf*.
- iv. Majlis ilmu seperti ceramah, kelas tidak formal termasuk juga melalui khutbah Jumaat yang disampaikan oleh guru agama dan imam termasuk mereka yang bertauliah dan tidak yang bertauliah. Mereka hanya merujuk kepada kitab bukan Hadith seperti yang disebutkan di atas ketika menukil Hadith sebagai jalan mudah terutama yang telah diterjemahkan ke dalam bahasa Melayu.
- v. Kelas formal di sekolah dan Institusi Pengajian Tinggi. Keadaan ini sama seperti faktor keempat di atas iaitu mereka tidak terus merujuk Hadith kepada kitab Hadith yang muktabar tetapi hanya kepada kitab bukan Hadith dan tidak muktabar.
- vi. Media massa elektronik seperti TV dan radio dan media cetak seperti artikel dalam akhbar dan majalah yang disampaikan oleh

guru dan penceramah. Mereka tidak atau kurang merujuk kepada kitab sumber Hadith yang muktabar.

DEFINISI HADITH MASYHUR

Pengertian Hadith masyhur dari segi bahasa ialah isim *maf'ul* (اسم مفعول) dari *shahara* (شهر) - *yashharu* (يشهر) - *shahran* (شهرًا) dan *shuhratan* (شهرة) iaitu tersebar luas di kalangan manusia dan sering menjadi sebutan.³ Dari sudut istilah pula ia terdiri daripada dua definisi. Definisi yang pertama berkaitan secara langsung dengan masyhur yang dikategorikan di bawah pembahagian Hadith *ahad* iaitu sebuah Hadith yang perawinya tidak kurang daripada tiga orang pada setiap peringkat dengan syarat tidak mencapai bilangan perawi Hadith mutawatir.⁴

Istilah masyhur yang berkaitan dengan kajian ini ialah masyhur dengan makna bahasa iaitu masyhur dan sentiasa disebut-sebut oleh umat Islam. Masyhur dengan makna ini terdiri daripada tiga bentuk iaitu:

- i. Masyhur yang mempunyai satu sanad sahaja seperti Hadith: *؛ إنما الأعمال بالنيات*
- ii. Masyhur yang mempunyai dua sanad dan lebih seperti Hadith: *؛ لا يؤمن أحدكم حتى أكون أحب إليه من والده وولده والناس أجمعين*
- iii. Masyhur yang tidak mempunyai sanad sama sekali seperti Hadith: *نحرکم يوم صومکم* yang dihukumkan oleh ulama⁵ sebagai *lā aṣṭa lahu*.

Hukum Hadith masyhur tertakluk kepada syarat-syarat yang terkandung dalam Hadith tersebut. Jika ia memenuhi syarat-syarat Hadith *ṣahīh* maka hukumnya *ṣahīh*. Manakala jika ia memenuhi syarat-syarat Hadith *ḥasan* maka hukumnya *ḥasan*, begitulah juga jika Hadith *ḍa'īf*, tersangat *ḍa'īf* dan palsu.⁵

Namun dalam kajian ini penulis tidak terikat dengan definisi masyhur dengan maksud terkenal dan selalu disebut-sebut oleh masyarakat Islam. Ini adalah kerana tidak semua Hadith yang akan dikemukakan nanti terkenal dan selalu disebut-sebut oleh masyarakat Islam. Masyhur yang dimaksudkan dalam kajian ini Hadith yang tersebar dalam pelbagai sumber di Malaysia, walaupun mungkin tidak pernah didengari atau dikenali sebelum ini. Antara sumber-sumber rujukan penulis dalam mengumpulkan Hadith tidak berautoriti ini ialah:

³ Ibn Manẓūr, Jamāl al-Dīn Muḥammad ibn Makram (t.t), *Lisān al-`Arab*, Jil.4, Beirut: Dār Ṣādir, h. 431.

⁴ Al-Ṭaḥḥān, Maḥmūd (1996), *Taysīr Mustalaḥ al-Ḥadīth*, c.9, Riyadh: Maktabah al-Ma`ārif li Nashr wa al-Tawzī`, h. 23.

⁵ *Ibid.*, h. 25.

Koleksi khutbah Jumaat seperti:

- i. Koleksi Khutbah Jumaat JAIS
- ii. Koleksi Khutbah Jumaat Negeri Sembilan
- iii. Koleksi Khutbah Jumaat Negeri Kelantan
- iv. Koleksi Khutbah Jumaat JAKIM
- v. Koleksi Khutbah Jumaat Masjid UKM

Kitab Jawi seperti:

- i. *al-Jawhar al-Mawhūb* oleh Wan Ali Kutan
- ii. *Sayr al-Sālikīn* oleh al-Falimbānī

Majalah seperti:

- i. *Majalah Anis* (Mei 2002)
- ii. *Majalah Nur* (November 2005)
- iii. *Majalah Nur* (Februari 2006)
- iv. *Majalah Nur* (Julai 2004)
- v. *Majalah Muslimah* (Mei 2001)
- vi. *Majalah Muslimah* (November 2006)
- vii. *Agama dan Falsafah* (Jun 2003)
- viii. *Majalah Cahaya* (Feb 2006)

Buku bacaan awam seperti *Israk dan Mikraj*, Fadilat Sesuatu Amalan, buku-buku mengenai motivasi dan sebagainya.

METODOLOGI *TAKHRĪJ* HADITH YANG DIGUNAPAKAI DALAM KAJIAN INI

Dalam mentakhrīj Hadith penulis banyak bergantung kepada program *al-Maktabah al-Shāmilah* edisi ketiga yang banyak mengandungi kitab Hadith dalam pelbagai bidang. Ia secara tidak langsung mempercepatkan usaha pencarian Hadith yang hendak ditakhrījkan. Bagi Hadith yang disebarkan dalam bahasa Melayu dan tidak disertakan dengan matannya dalam bahasa Arab, penulis akan berusaha mencari perkataan dalam bahasa Arab yang bersesuaian dengan makna Hadith dalam bahasa Melayu tersebut. Setelah itu program *al-Maktabah al-Shāmilah* akan digunakan.

Dari aspek penghukuman Hadith pula adalah seperti berikut: Mengumpulkan sebanyak mungkin pendapat ulama' terhadap sesebuah Hadith sama ada dari kalangan *mutaqaddimīn* seperti al-Tirmidhī, Ibn

Ḥibbān, al-Ḥākīm, al-Bayhaqī dan Ibn al-Jawzī. Ulama' *muta'akhirīn* seperti al-Dhahabī, al-Zayla'ī, al-'Iraqī, Ibn Ḥajar, al-Sakhāwī, al-Suyūṭī dan al-Munāwī dan ulama' *mu'āṣirīn* seperti Aḥmad Shākīr, al-Albānī, al-Arna'ūṭ dan lain-lain. Pendapat-pendapat mereka kemudiannya akan diteliti seterusnya dirumuskan hukum yang bertepatan dengan metode ulama' Hadith.

Jika pendapat para ulama' Hadith bercanggahan, sama ada dalam menghukum Hadith mahupun dalam *al-Jarḥ wa al-Ta'dīl*, maka penulis akan mengambil kira kedudukan dan klasifikasi ulama' itu sendiri mengikut kaedah yang digunakan oleh ulama' Hadith, seperti *mutashaddid* (keras), *mu'tadil* (seimbang) dan *mutasahīl* (memudahkan). Penulis akan lebih mengambil kira pendapat golongan ulama' yang dikelompokkan sebagai *mu'tadil* seperti al-Bukhārī, Aḥmad dan Ibn Ḥajar dalam *al-Jarḥ wa al-Ta'dīl* serta Ibn Ḥajar, al-Sakhāwī dan al-Munāwī dalam menghukumkan Hadith. Pendapat tokoh ulama' Hadith *mu'āṣirīn* seperti al-Albānī turut menjadi rujukan utama. Riwayat-riwayat lain yang *ṣaḥīḥ* atau *ḥasan* akan dikemukakan jika Hadith yang *ditakhrīj*kan berstatus *ḍa'īf*.

PEMERHATIAN TERHADAP HADITH MASYHUR YANG TERSEBAR DI KALANGAN MASYARAKAT MELAYU

- i. Kebanyakan Hadith yang tersebar dikemukakan terjemahannya dalam bahasa Melayu tanpa matannya dalam bahasa Arab. Ini kadangkala membawa kepada kesilapan dari sudut terjemahan maknanya.
- ii. Terdapat juga beberapa buah Hadith yang dikemukakan secara ringkas tanpa awalan Hadith atau keseluruhan Hadith.
- iii. Kebanyakan Hadith masyhur yang tersebar di kalangan umat Islam membincangkan mengenai *faḍā'il al-a'māl*.
- iv. Terdapat beberapa buah Hadith yang merupakan kata-kata dan pendapat Sahabat, Tabi'in dan imam mujtahid yang disandarkan kepada Nabi s.a.w.
- v. Terdapat beberapa buah Hadith yang bukan bersumber daripada Nabi atau Sahabat, Tabi'in dan imam mujtahid tetapi dinyatakan sebagai Hadith Nabi.

TAKHRĪJ DAN ANALISIS HADITH MASYHUR

Melalui kajian ini sejumlah 916 Hadith telah berjaya dikumpul daripada pelbagai sumber yang telah dijelaskan sebelum ini. Daripada jumlah tersebut 300 Hadith telah dianalisis dan diletakkan hukumnya dengan berpandukan kepada metode yang digariskan oleh para ulama' Hadith. Namun dalam penulisan ini penulis hanya akan menganalisis dan membincangkan 20 Hadith di bawah kategori *da'if*, terlalu *da'if* dan palsu sahaja.

Hadith 1:

عن ابن عباس قال من تكلم يوم الجمعة والإمام يخطب فهو كمثل
الحمار يحمل أسفاراً والذي يقول له أنصت ليس له جمعة

Takhrīj Hadith

Hadith Ibn `Abbās ini diriwayatkan oleh Imam Aḥmad dalam musnadnya,⁶ al-Ṭabrānī dalam *al-Mu`jam al-Kabīr*,⁷ Ibn Abī Shaybah dalam *Muṣannaḥ*,⁸ al-Ramahurmūzī dalam *al-Amthāl*⁹ dan Ibn al-Jawzī dalam *al-`Ilal al-Mutanāhiyah*.¹⁰ Terdapat seorang perawi yang dipertikaikan dalam sanad Hadith ini iaitu Mujālid bin Sa`īd. Imam Aḥmad menghukumkan Mujālid sebagai *laysa bi shay`*, Yaḥyā pula menghukumkan Hadith beliau sebagai tidak boleh dibuat hujjah. Namun al-Ḥafīẓ Ibn Ḥajar menyatakan terdapat sokongan (*shāhid*) bagi Hadith ini dalam Jāmi` Ḥammād bin Salamah daripada Ibn `Umar secara *mawqūf*. Menurut al-Albānī dalam kitabnya *Tamām al-Minnah fī al-Ta`līq `alā Fiqh al-Sunnah* Hadith *mawqūf* tidak boleh menguatkan Hadith *marfū`*.

⁶ Al-Shaybānī, Aḥmad bin Muḥammad bin Ḥanbal (1999), *Musnad Imām Aḥmād*, Jil. 1, al-Arnaūṭ, Shu`ayb (*taḥqīq*), Beirut: Mu`asasah al-Risālah, h. 230.

⁷ Al-Ṭabrānī, Sulaymān bin Aḥmad bin Ayyūb (t.t.), *al-Mu`jam al-Kabīr*, Jil. 12, al-Salafī, Ḥamdī bin `Abd al-Mājid (*taḥqīq*), Madinah: Maktabah al-`Ulūm wa al-Ḥikam, h. 90.

⁸ Ibn Abī Shaybah, Abū Bakr `Abdullāh bin Muḥammad (t.t.), *Muṣannaḥ Ibn Abī Shaybah*, Jil. 1, `Awāmah, Muḥammad (*taḥqīq*), t.t.p: t.p., h. 458.

⁹ Al-Ramahurmūzī, Abū al-Ḥasan bin `Abd al-Raḥmān bin Khalad (1409H), *Amthāl al-Ḥādīth*, Jil. 1, Tamām, Aḥmad `Abd al-Fattāḥ (*taḥqīq*), Beirut: Mu`assasah al-Kutub al-Thaqāfiyah, h. 91.

¹⁰ Ibn al-Jawzī, `Abd al-Raḥmān bin `Alī (t.t.), *al-`Ilal al-Mutanāhiyah fī al-Aḥādīth al-Wāhiyah*, Jil. 1, Ibn al-Jawzī, Khalīl al-Mis (*taḥqīq*), Beirut: Dār al-Kutub al-`Ilmiyyah, cet 1. h. 463.

Hukum Hadith

Hadith riwayat Ibn `Abbās hukumnya *ḍa`īf*. Namun terdapat Hadith *mawqūf* yang *ṣahīḥ* iaitu melalui riwayat Ibn `Umar.

Hadith 2:

لو علم العباد ما في رمضان لتمنت أمتي أن يكون رمضان السنة كلها

Takhrīj Hadith

Hadith ini merupakan potongan daripada Hadith yang panjang yang diriwayatkan oleh Ibn Huzaymah dalam *Ṣahīḥ*nya,¹¹ al-Ṭabrānī dalam *al-Mu`jam al-Kabīr*,¹² dan Abū Ya`lā dalam *Musnad*nya.¹³ Menurut Ibn Hajar terdapat seorang perawi iaitu Jarīr bin Ayyūb yang dihukumkan sebagai *ḍa`īf jiddan*. Ibn al-Jawzī meriwayatkan Hadith tersebut dalam kitabnya *al-Mawḍū`at*.¹⁴ Al-Albānī bersetuju dengan pendapat Ibn al-Jawzī dan al-Mundhirī yang menghukumkan Hadith ini sebagai palsu. al-Albānī juga mengemukakan kecacatan (*illah*) yang lain iaitu perawi bernama Nāfi` bin Burdah yang tidak ditemui terjemahannya.

Hukum Hadith

Hadith ini hukumnya palsu.

Hadith 3:

عن أنس بن مالك قال قال رسول الله صلى الله عليه وسلم كاد الفقر أن يكون كفرا وكاد الحسد أن يسبق القدر

¹¹ Al-Naysabūrī, Muḥammad bin Ishāq bin Huzaymah Abū Bakr al-Sulamī (1970), *Ṣahīḥ Ibn Huzaymah*, Jil. 3, Ibn Huzaymah, Muṣṭafā al-A`ẓamī (*taḥqīq*), Beirut: al-Maktab al-Islāmī, h. 190.

¹² Al-Ṭabrānī (t.t.), *op.cit.*, Jil. 22, h. 388.

¹³ Abū Ya`lā al-Mūṣilī, Aḥmad bin `Ali bin al-Muthannā (1984), *Musnad Abū Ya`lā*, Jil. 9, Asad, Husayn Sālim (*taḥqīq*), Damsyiq: Dār al-Ma`mūn li al-Turāth, h. 180.

¹⁴ Ibn al-Jawzī, Shams al-Dīn Muḥammad al-Dhahabī (1994), *al-Mawḍū`at*, Jil. 2, Zaghlūl, Kamāl Bashūnī (*taḥqīq*), tpt:tp., h. 104.

Takhrīj Hadith

Hadith melalui riwayat Yazīd al-Riqashī daripada Anas bin Mālik diriwayatkan oleh Abū Nu`aym dalam *al-Ḥilyah*,¹⁵ Abū Nu`aym dalam *Tarīkh Aṣbahān*,¹⁶ al-Bayhaqī dalam *Shu`ab al-Īmān*,¹⁷ al-Quḍā`ī dalam *Musnad al-Shihāb*,¹⁸ al-Uqaylī dalam *al-Ḍu`afā`*,¹⁹ Ibn al-Jawzī dalam *al-Īlal al-Mutanāhiyah*,²⁰ al-Dulabī dalam *al-Kunā wa al-Asmā`*²¹ dan Ibn Abī al-Dunyā dalam *Islāḥ al-Māl*.²²

Yazīd al-Riqashī yang terdapat dalam sanad ini telah dihukumkan oleh ulama' sebagai *ḍa`īf jiddan*. Terdapat dua riwayat lain selain daripada riwayat-riwayat yang dinyatakan di atas, namun kedua-dua riwayat tersebut juga mempunyai perawi yang tersangat *ḍa`īf*. Hadith ini dihukumkan *ḍa`īf* oleh al-Albānī, Shu`ayb al-Arna`ūt dan Ḥusayn Salīm Asad dalam *taḥqīqnya* terhadap *Musnad Abū Ya`lā*.

Hukum Hadith

Terlalu *ḍa`īf*.

Hadith 4:

استفروها ضحياكم فإنها مطاياكم على الصراط

¹⁵ Al-Aṣbahānī, Abū Nu`aym Aḥmad bin `Abdullāh (1405Ha), *Ḥilyah al-Awliyā` wa Ṭabaqāt al-Aṣfiyā`*, Jil. 3, Beirut: Dār al-Kitāb al-`Arabī, cet. 4, h. 53.

¹⁶ Al-Aṣbahānī, Abū Nu`aym Aḥmad bin `Abdullāh (1405Hb), *Tarīkh Aṣbahān*, Jil. 1, Hind: al-Dār al-`Ilmiyyah, h. 242.

¹⁷ Al-Bayhaqī, Abū Bakr Aḥmad bin al-Ḥusayn (1410H), *Shu`ab al-Īmān*, Jil. 5, Zaghlūl, Muhammad al-Sa`īd Basyūnī (*taḥqīq*), Beirut: Dār al-Kutub al-`Ilmiyyah, cet. 1, h. 267.

¹⁸ Al-Quḍā`ī, Muḥammad bin Salamah bin Ja`far Abū `Abdillāh (1986), *Musnad al-Shihāb*, Jil. 1, al-Salaḥ, Ḥamdī bin `Abd al-Mājid (*taḥqīq*), Beirut: Mu`assasah al-Risālah, cet. 2, h. 342.

¹⁹ Al-Uqaylī, Abū Ja`far Muḥammad bin `Amrin (1404H), *al-Ḍu`afā` al-Kabīr*, Jil. 1, Qal`ajī, `Abd al-Mu`ṭī Amin (*taḥqīq*), Beirut: Dār al-Kutub al-`Ilmiyyah, h. 254.

²⁰ Al-Jawzī (t.t.), *op.cit.*, Jil. 2, h. 805.

²¹ Al-Dulabī, Abū Bishr Muḥammad bin Aḥmad bin Ḥammād (t.t.), *al-Kunā wa al-Asmā`*, Jil. 2, al-Fariyābī, Abū Qutaybah Naẓr Muḥammad (*taḥqīq*), Beirut: Dār Ibn Ḥazam, h. 131.

²² Ibn Abī al-Dunyā, Abū Bakr `Abdullāh bin Muḥammad (1410H), *Islāḥ al-Māl*, al-Quḍah, Muṣṭafā (*taḥqīq*), Mansurah: Dār al-Wafā`, h. 121.

Takhrīj Hadith

Hadith ini diriwayatkan oleh al-Rāfi'ī dalam *al-Tadwīn fī Akhbār Qazwīn*,²³ al-Daylamī dalam *Musnad al-Firdaws*²⁴ melalui riwayat Abū Hurayrah r.a., al-Zaylā'ī dalam *Takhrīj al-Aḥādīth wa al-Āthār al-Wāqi'ah fī Tafsīr al-Kashshāf li al-Zamakhsharī*,²⁵ al-Ghazālī dalam *al-Wasīt*.²⁶ Selain Abū Hurayrah sahabat lain yang turut meriwayatkan Hadith ini ialah Abū Sa'īd al-Khudrī. Terdapat seorang perawi yang bernama Yaḥyā bin `Ubaydillāh bin Muwahhab yang dihukumkan ulama' sebagai *ḍa'īf jiddan*. Al-Albānī dalam *Silsilah al-Aḥādīth al-Ḍa'īfah* menghukumkannya sebagai *lā aṣḥa lah*.²⁷

Hukum Hadith

Tiada asalnya (*Lā aṣḥa lah*).

Hadith 5:

من ملك زادا وراحلة فلم يحج بيت الله لا يضره يهوديا مات أو
نصرانيا ذلك أن الله قال في كتابه : والله على الناس حج البيت من
استطاع إليه سبيلا.

²³ Al-Qazwīnī, `Abd al-Karīm bin Muḥammad al-Rāfi'ī (1987), *al-Tadwīn fī Akhbār Qazwīn*, Jil. 3, al-`Atharī, `Azīzullāh (*taḥqīq*), Beirut: Dār al-Kutub al-`Ilmiyyah, h. 219.

²⁴ Al-Hamzānī, Abū Shujā' Shayrāwih bin Shahrada al-Daylamī (1986), *Musnad al-Firdaws*, Jil. 1, Zaghlūl, al-Sa'īd bin Bashūnī (*taḥqīq*), Beirut: Dār al-Kutub al-`Ilmiyyah, h. 85.

²⁵ Al-Zaylā'ī, Jamāl al-Dīn `Abdullāh bin Yūsuf bin Muḥammad (1414H), *Takhrīj al-Aḥādīth wa al-Āthār al-Wāqi'ah fī Tafsīr al-Kashshāf*, Jil. 3, al-Sa'd, `Abdullāh bin `Abd al-Raḥmān (*taḥqīq*), Riyadh: Dār al-Nashr/Dār Ibn Khuzaymah, h. 176.

²⁶ Al-Ghazālī, Abū Ḥamid Muḥammad bin Muḥammad (t.t.), *al-Wasīt fī al-Madhdhab*, Jil. 7, Beirut: Dār al-Nashr, h. 131.

²⁷ Al-Albānī, Muḥammad Naṣir al-Dīn al-Ḥāj Nūḥ (1992), *Silsilah al-Aḥādīth al-Ḍa'īfah wa al-Mawḍū'ah wa Athruhā al-Sayyi' fī al-Ummah*, Jil. 1, Riyadh: Dār al-Ma`ārif, h. 173.

Takhrīj Hadith

Hadith ini diriwayatkan oleh al-Tirmidhī dalam *Sunannya*,²⁸ al-Ṭabarī dalam *Tafsīrnya*,²⁹ al-Bazzār dalam *Musnadnya*,³⁰ al-Bayhaqī dalam *Shu`ab al-Īmān*,³¹ Ibn Abī Ḥātim dalam *Tafsīr Ibn Abī Ḥātim*,³² Abū al-Qāsim al-Jurjānī dalam *Tārīkh Jurjān*,³³ Aḥmad bin `Alī al-Rāzī al-Jaṣṣāṣ dalam *Aḥkām al-Qur`ān*, Ibn `Adī dalam *al-Kāmil*³⁴ dan al-`Uqaylī dalam *al-Du`afā`*.³⁵ Kesemuanya melalui jalan Hilāl bin `Abdillāh Abū Hāshim Mawlā Rābi`ah bin Sālīm daripada Abū Ishāq daripada al-Ḥārith daripada `Alī secara *marfū`*. Terdapat perawi yang bernama Hilāl bin `Abdullāh yang dihukumkan ulama` sebagai *majhūl*. Al-Bukhārī menghukumkannya sebagai *munkar al-Ḥadīth*. Al-Ḥārith pula *diḍa`ifkan* dalam Hadith. Terdapat riwayat lain yang *ṣaḥīḥ* tetapi *mawqūf*.

Hukum Hadith

Hadith ini secara *marfū`* adalah terlalu *da`if* tetapi *ṣaḥīḥ* secara *mawqūf* kepada `Umar. Walaupun Hadith tersebut *mawqūf* tetapi maknanya adalah *marfū`*.

Hadith 6:

سمعت سعيد بن المسيب يقول إن الله طيب يحب الطيب نظيف
يحب النظافة كريم يحب الكرم جواد يحب الجود فنظفوا أراه قال
أفنيتمكم ولا تشبهوا باليهود . قال فذكرت ذلك لمهاجر بن مسمار

²⁸ Al-Tirmidhī, Muḥammad bin `Isā bin Sawrah (t.t.), *al-Jāmi` al-Ṣaḥīḥ wa huwa Sunan al-Tirmidhī*, Jil. 3, Kaherah: Muṣṭafā al-Bābi al-Ḥalabī, h. 176.

²⁹ Al-Ṭabarī, Muḥammad bin Jarīr (2000), *Jāmi` al-Bayān fī Ta`wīl al-Qur`ān*, Jil. 7, Shākīr, Aḥmad Muḥammad (*taḥqīq*), Beirut: Mu`assasah al-Risālah, h. 41.

³⁰ Al-Bazzār, Abū Bakr Aḥmad bin `Amrin (1988), *Musnad al-Bazzār*, Jil. 3, Zaynullāh, Maḥfūz al-Raḥmān (*taḥqīq*), Madinah: Maktabah al-`Ulūm wa al-Ḥikam, h. 87.

³¹ Al-Bayhaqī (1410H), *op.cit.*, Jil. 3, h. 430.

³² Ibn Abī Ḥātim, Abū Muḥammad `Abd al-Raḥmān (t.t.), *Tafsīr Ibn Abī Ḥātim*, Jil. 3, al-Ṭayyib, As`ad Muḥammad (*taḥqīq*), Beirut: Dār al-Nashr, h. 713.

³³ Al-Jurjānī, Ḥamzah bin Yūsuf Abū al-Qāsim (1981), *Tārīkh Jurjān*, Jil. 1, Khān, Muḥammad `Abd al-Mu`īd (*taḥqīq*), Beirut: `Alām al-Kutub, cet. 3, h. 433.

³⁴ Al-Jurjānī, `Abdullāh bin `Adī (1988), *al-Kāmil fī Du`afā` al-Rijāl*, Jil. 7, Ghazawī, Yaḥyā Mukhtār (*taḥqīq*), Beirut: Dār al-Fikr, h. 120.

³⁵ Al-`Uqaylī (1404H), *op.cit.*, Jil. 4, h. 348.

فقال حدثنيه عامر بن سعد بن أبي وقاص عن أبيه عن النبي صلى الله عليه وسلم مثله إلا أنه قال نظفوا أفئيتكم قال أبو عيسى هذا حديث غريب وخالد بن إلياس يضعف

***Takhrīj* Hadith**

Hadith ini diriwayatkan oleh al-Tirmidhī dalam kitab *Sunannya*,³⁶ al-Bazzār dalam *Musnadnya*,³⁷ Abū Ya`lā dalam *Musnadnya*,³⁸ Muḥammad bin al-Ḥusayn al-Burjulānī Abū al-Shaykh dengan kesemuanya melalui riwayat Khālīd bin Ilyās daripada Muhājir bin Mismar daripada `Amīr bin Sa`d daripada bapanya secara *marfū`*.

Abū Ya`lā, Ibn Ḥibban, Ibn `Adī dan Ibn al-Jawzī meriwayatkannya menerusi jalan `Abdullāh bin Nāfi` daripada Khālīd bin Ilyās daripada Amīr bin Sa`ad bin Abi Waqqās daripada bapanya *marfū`an*. Ulama` menghukumkan Khālīd sebagai *ḍa`īf*.

Hukum Hadith

Hadith ini *ḍa`īf* namun lafaz selain *إن الله نظيف* mempunyai *shawāhid* yang menjadikannya *ḥasan*.

Hadith 7:

إذا ختم العبد القرآن صلى عليه عند ختمه ستون ألف ملك

***Takhrīj* Hadith**

Hadith ini diriwayatkan oleh al-Daylamī melalui riwayat al-Ḥasan bin `Alī bin Zakariyyā *thanā* Shaybān bin Fārukh *thanā* Yazīd bin Ziyād *thanā* `Abdullāh bin Sam`an bin `Amrin bin Shu`ayb daripada bapanya daripada datuknya secara *marfū`*. Al-Suyūṭī menghukumkan Ibn Sam`an sebagai *kadhhdhāb* dan al-Ḥasan bin `Alī bin Zakariyyā iaitu Abū Sa`īd al-`Adawī merupakan salah seorang yang terkenal melakukan pemalsuan Hadith. Al-Albānī menghukumkan Hadith ini sebagai palsu.

³⁶ Al-Tirmidhī (t.ṭ.), *op.cit.*, Jil. 5, h. 111.

³⁷ Al-Bazzār (1988), *op.cit.*, Jil. 3, h. 320.

³⁸ Abū Ya`lā al-Mūṣilī (1984), *op.cit.*, Jil. 2, h. 122.

Hukum Hadith

Palsu.

Hadith 8:

أقرب الناس من درجة النبوة أهل العلم وأهل الجهاد أما أهل العلم
فيدلون الناس على ما جاءت به الرسل وأما أهل الجهاد فجاهدوا
بأسيا فهم على ما جاءت به الرسل

Takhrīj Hadith

Hadith ini diriwayatkan oleh Abū Nu`aym dan al-Daylamī daripada Ibn `Abbās. Al-Khaṭīb meriwayatkan Hadith ini dalam kitabnya *al-Faqīh wa al-Mutafaqih* daripada Ishāq bin `Abdillāh bin Abī Furwah. Riwayat melalui jalur `Abdullāh bin Abī Furwah tersangat *ḍa`īf*. Al-Bukhārī menghukumkannya sebagai perawi yang ditinggalkan oleh para ulama' (تركوه). `Alī bin al-Madīnī menghukumkannya sebagai *munkar al-Ḥadīth*. Terdapat riwayat lain yang dinyatakan oleh al-Ḥāfiẓ al-Dhahabī dalam *Siyar A`lām al-Nubalā`* melalui perawi yang bernama Ḥafṣ bin Jāmi' al-Kūfī yang dihukumkan ulama' sebagai *ḍa`īf Ḥadīth*, Abū Zur`ah menghukumkan sebagai *laysa bi al-qawī*, Ibn Ḥibbān menganggapnya sebagai pernah melakukan kesalahan sehingga tidak boleh dibuat hujjah jika bersendirian.

Hukum Hadith

Terlalu *ḍa`īf*.

Hadith 9:

العالم أمين الله في الأرض

Takhrīj Hadith

Hadith ini diriwayatkan oleh Ibn `Abd al-Bārr dalam *Jāmi` Bayān al-`Ilm wa Faḍlih*³⁹ melalui jalur Aḥmad bin `Abdullāh dan Maslamah melalui

³⁹ Al-Qurṭubī, Abū `Umar Yūsuf bin `Abdullāh al-Numarī (2003), *Jāmi` Bayān al-`Ilm wa Faḍlih*, Jil. 1, Zamralī, Abū `Abd al-Raḥmān Fawwāz Aḥmad (*taḥqīq*), t.p.t: Mu'assasah al-Rayyān, h. 52.

Ya`qūb bin Ishāq al-Asqalānī ḥaddathanā Muḥammad bin Aḥmad bin `Umayr bin Sinān melalui Ḥusayn bin Manṣūr al-Naysabūrī melalui `Īsā bin Ibrāhīm al-Hāshimī dan al-Ḥakam bin `Ubaydillāh melalui `Ubādah bin Qays daripada `Abd al-Raḥmān bin Ghanam daripada Mu`ādh bin Jabal. Isnad Hadith ini *wāhin jiddan* disebabkan perawi yang bernama `Īsā bin Ibrāhīm yang dihukumkan ulama' sebagai *Hālik*.

Hukum Hadith

Hadith ini terlalu *da`īf* namun terdapat Hadith *ṣaḥīḥ* lain yang menjelaskan tentang kelebihan ulama'.

Hadith 10:

من تفقه في دين الله كفاه الله تعالى ما أهمه ورزقه من حيث لا يحتسب

Takhrīj Hadith

Hadith ini diriwayatkan oleh Ibn `Abd al-Bārr dalam *Jāmi` Bayān al-`Ilm wa Faḍliḥ*⁴⁰ dan al-Asfahānī dalam *al-Tadwīn fī Akhbār Qazwīn*.⁴¹ Terdapat seorang perawi dalam sanad ini yang bernama Aḥmad bin Muḥammad bin al-Salt yang dihukumkan ulama' sebagai *kadhḥāb*. Al-Albānī menghukumkan Hadith ini sebagai palsu dalam *Silsilah al-Aḥādīth al-Ḍa`īfah*.⁴² Begitu juga Ḥamdī bin `Abd al-Mājīd al-Salafī ketika mentaḥqīq kitab *Musnad al-Shihāb* juga menghukumkannya sebagai Hadith palsu.

Hukum Hadith

Hadith ini hukumnya palsu.

Hadith 11:

فضل المؤمن العالم على المؤمن العابد بسبعين درجة

⁴⁰ Al-Qurṭubī (2003), *op.cit.*, Jil.1, h. 45.

⁴¹ Al-Qazwīnī (1987), *op.cit.*, Jil. 3, h. 260.

⁴² Al-Albānī, Muḥammad Nāṣir al-Dīn (1992), *Silsilah al-Aḥādīth al-Ḍa`īfah wa al-Mawḍū`ah*, Jil. 10, Riyadh: Maktabah al-Ma`ārif, h. 135.

Takhrīj Hadith

Hadith ini diriwayatkan oleh Ibn `Abd al-Bārr dalam *Jāmi` Bayān al-`Ilm wa Fadliḥ*⁴³ melalui jalan Yaḥyā bin Šāliḥ al-Aylī daripada Ismā`il bin Umayyah daripada `Ubayd bin `Umayr daripada Ibn `Abbās *farafa`ah*. Al-`Uqaylī menyatakan Hadith-hadith Šāliḥ al-Aylī melalui Ismā`il bin Umayyah daripada `Aṭā` merupakan Hadith munkar. Al-Dhahabī dalam *al-Mizān*⁴⁴ menyatakan Šāliḥ al-Aylī meriwayatkan Hadith daripada Yaḥyā bin Bukayr sebagai Hadith munkar. Menurut al-Dhahabī samalah juga riwayat Šāliḥ al-Aylī dalam Hadith ini. Al-Albānī menghukumkan Hadith ini sebagai *ḍa`īf jiddan*.⁴⁵ Hadith ini juga mempunyai riwayat-riwayat lain melalui riwayat Abū Hurayrah, begitu juga melalui riwayat `Abd al-Raḥmān bin `Awf daripada bapanya. Namun setiap riwayat mengandungi perawi yang *ḍa`īf* antaranya al-Khalīl bin Murrah yang dihukumkan al-Bukhārī sebagai *munkar Ḥadīth*.

Hukum Hadith

Hadith ini hukumnya terlalu *ḍa`īf*.

Hadith 12:

بين العالم والعابد مائة درجة بين كل درجتين حضر الجواد المضمّر
سبعين سنة

Takhrīj Hadith

Hadith ini diriwayatkan oleh al-Ṭabrānī dalam *al-Mu`jam al-Awsāt*⁴⁶ dan *al-Mu`jam al-Saghīr*,⁴⁷ Ibn `Adī dalam *al-Kāmil fī Du`afā` al-Rijāl*,⁴⁸ Ibn `Abd al-Bārr dalam *Jāmi` Bayān al-`Ilm wa Fadliḥ*,⁴⁹ Ibn Jawzī dalam

⁴³ Al-Qurṭubī (2003), *op.cit.*, Jil.1, h. 22.

⁴⁴ Al-Dhahabī, Shams al-Dīn Abū `Abdillāh (1995), *Mizān al-`Itidāl Fī Naqd al-Rijāl*, Jil. 4, `Iwad, `Alī Muḥammad dan `Abd, `Ādil Aḥmad (*taḥqīq*), Beirut: Dār al-Kutub al-`Ilmiyyah, h. 316.

⁴⁵ Al-Albānī (1992), *op.cit.*, Jil. 9, h. 11.

⁴⁶ Al-Ṭabrānī, Abū al-Qāsim Sulaymān bin Aḥmad (1995), *al-Mu`jam al-Awsāt*, Jil. 4, `Iwadullāh, Ṭāriq bin (*taḥqīq*), Kaherah: Dār al-Ḥaramayn, h. 302.

⁴⁷ Al-Ṭabrānī, Sulaymān bin Aḥmad bin Ayyūb (1985), *al-Mu`jam al-Saghīr*, Jil. 1, al-Ḥāj, Muḥammad Shakūr Maḥmūd (*taḥqīq*), Beirut: al-Maktab al-Islāmī, h. 354.

⁴⁸ Al-Jurjānī, `Abdullāh bin `Adī bin `Abdullāh bin Muḥammad (1988), *al-Kāmil fī Du`afā` al-Rijāl*, Jil. 4, Ghazawī, Yaḥyā Mukhtār (*taḥqīq*), Beirut: Dār al-Fikr, h. 111.

⁴⁹ Al-Qurṭubī (2003), *op.cit.*, Jil.1, h. 48.

*al-Mawḍū`āt*⁵⁰ kesemuanya melalui jalan Ṭalḥah bin Zayd daripada Mūsā bin `Ubaydah daripada Sa`īd bin Abī Hind daripada Abū Mūsā al-Ash`arī *farafa`ah*. Terdapat beberapa riwayat lain berkaitan Hadith ini namun diriwayatkan oleh perawi-perawi yang tersangat *ḍa`īf*. Syeikh al-Albānī menghukumkan Hadith ini sebagai *ḍa`īf jiddan*. Riwayat berkaitan Hadith ini kesemuanya *ḍa`īf jiddan* dan tidak sesuai dijadikan penguat Hadith. Ini ditambah lagi dengan peletakan Hadith ini oleh Ibn al-Jawzī dalam *al-Mawḍū`āt*.

Hukum Hadith

Hadith ini hukumnya terlalu *ḍa`īf*.

Hadith 13:

وقيل يا رسول الله أي الأعمال أفضل فقال العلم بالله عز وجل فقيل
أي الأعمال تزيد فقال العلم بالله فقيل نسأل عن الأعمال وتجب
عن العلم فقال إن قليل الأعمال ينفع مع العلم بالله ولكن كثير العمل
لا ينفع مع الجهل بالله

Takhrīj Hadith

Hadith ini diriwayatkan oleh Ibn `Abd al-Bārr dalam *Jāmi` Bayān al-Ilm wa Faḍlih*⁵¹ melalui jalan al-Ḥusayn bin Ḥumayd *thanā* Muḥammad bin Rūḥ bin `Imrān al-Qutayrī dan Mūsā bin `Abd al-Raḥmān al-Thaqafī daripada `Ubbād bin `Abd al-Ṣamad daripada Anas bin Mālik *farafa`ah*. Terdapat perawi yang *ḍa`īf* dalam sanad ini iaitu `Abd al-Ṣamad dan Mu`mil bin `Abd al-Raḥmān al-Thaqafī. Terdapat juga riwayat-riwayat lain namun diriwayatkan oleh perawi Hadith palsu dan perawi yang terlalu lemah. Syeikh al-Albānī juga menghukumkan Hadith ini sebagai palsu.⁵²

Hukum Hadith

Hadith ini hukumnya palsu.

⁵⁰ Ibn al-Jawzī (1994), *op.cit.*, Jil. 1, h. 263.

⁵¹ Ibn `Abd al-Bārr (1996), *Jāmi` Bayān al-`Ilmi wa Faḍlih*, Jil. 1. Kaherah: Maktabah Ibn Taymiyyah, h. 45.

⁵² Al-Albānī (1992), *op.cit.*, Jil. 1, h. 545.

Hadith 14:

العلم خزائن ومعرفة السؤل فاسئلوا فإنه يؤجر فيه أربعة السائل
والعالم والمستمع والمحب لهم

***Takhrīj* Hadith**

Hadith ini diriwayatkan oleh al-`Askarī dalam *Diwān al-Ma`ānī*,⁵³ al-Khaṭīb dalam *al-Faqīh wa al-Mutafaqqih*⁵⁴ melalui jalan `Abdullāh bin Aḥmad bin `Āmir al-Ṭā`ī berkata *ḥaddathani* Abī, *ḥaddathani* Abū al-Ḥasan `Alī bin Mūsā al-Riḍā berkata *ḥaddathani* Abū Mūsā bin Ja`far *ḥaddathani* Abū Ja`far bin Muḥammad *ḥaddathani* Abī Muḥammad bin `Alī *ḥaddathani* Abī `Alī bin al-Ḥusayn *ḥaddathani* Abī al-Ḥusayn bin `Alī *ḥaddathani* Abī `Alī bin Abī Ṭālib *farafa`ah*. Terdapat perawi yang bernama `Abdullāh bin Aḥmad bin `Āmir al-Ṭā`ī yang dihukumkan ulama` sebagai *kadhdhāb*. Al-Albānī menghukumkan Hadith ini sebagai *mawḍū`*.

Hukum Hadith

Hadith ini hukumnya palsu.

Hadith 15:

لأن تغدوا فتعلم بابا من العلم خير من أن تصلي مائة ركعة

***Takhrīj* Hadith**

Hadith ini diriwayatkan oleh Ibn Mājah dalam Sunannya⁵⁵ dan al-Kannānī dalam *Miṣbāḥ al-Zujājah*⁵⁶ melalui jalan al-`Abbās bin `Abdullāh al-Tarfiqī *thanā`* `Abdullāh bin Ghālib al-`Ibādani daripada `Abdullāh bin Ziyād al-

⁵³ Abū Hilāl al-`Askarī (1933), *Diwān al-Ma`ānī*, Jil. 1, Kaherah: Maktabah al-Qudsi, h. 148.

⁵⁴ Al-Baghdādī, Abū Bakr Aḥmad bin `Alī bin Thābit al-Khaṭīb (1997), *al-Faqīh wa al-Mutafaqqih*, Jil. 2, al-`Azazī, `Ādil bin Yūsuf (*taḥqīq*), Amman: Dār Ibn al-Jawzī, h. 61.

⁵⁵ Al-Qazwīnī, Abū `Abdillāh Muḥammad bin Yāzid (t.t.), *Sunan Ibn Mājah*, Jil. 1, Riyadh: Maktabah al-Ma`ārif, h.79.

⁵⁶ Al-Kannānī, Aḥmad bin Abū Bakr bin Ismā`īl (t.t.), *Miṣbāḥ al-Zujājah fī Zawā'id Ibn Mājah*, al-Kashnawī, Muḥammad al-Muntaqā (*taḥqīq*), Beirut: Dār al-`Arabiyyah.

Baḥrānī daripada `Alī bin Zayd daripada Sa`īd bin al-Musayyab daripada Abū Dharr berkata:

عن أبي ذر قال لي رسول الله صلى الله عليه وسلم يا أبا ذر لأن
تغدو فتعلم آية من كتاب الله خير لك من أن تصلي مائة ركعة
ولأن تغدو فتعلم بابا من العلم عمل به أو لم يعمل خير من أن
تصلي ألف ركعة

Hadith ini juga diriwayatkan oleh Ibn `Abd al-Bārr dalam *Jamī` Bayān al-`Ilm wa Faḍlih*.⁵⁷ Dr. Bashshār `Awwād menyatakan isناد Hadith ini *ḍa`īf* disebabkan seorang perawi yang bernama `Alī bin Zayd. Menurut Dr. Bashshār `Awwād, `Abdullāh bin Ziyād al-Baḥrānī juga *ḍa`īf*kan oleh al-Būsirī. Al-Ḥāfīz Ibn Ḥajar menghukumkannya sebagai *mastūr* manakala Dr. Bashshār cenderung menghukumkannya sebagai *majhūl al-ḥāl*. Al-Albānī menghukumkan Hadith ini sebagai *ḍa`īf* dalam kitabnya *Ḍa`īf Ibn Mājah*.⁵⁸

Hukum Hadith

Hadith ini hukumnya *ḍa`īf*.

Hadith 16:

لا ينبغي للجاهل أن يسكت على جهله ولا للعالم أن يسكت عن علمه

Takhrīj Hadith

Hadith ini diriwayatkan oleh al-Ṭabrānī dalam *al-Mu`jam al-Awsāt*⁵⁹ melalui jalan Muḥammad bin `Abdullāh al-Anṣārī *thanā* Muḥammad bin Abī Ḥumayd daripada Muḥammad bin al-Munkadir daripada Jābir berkata:

قال رسول الله صلى الله عليه وسلم ”لا ينبغي للعالم أن يسكت على
علمه ولا ينبغي للجاهل أن يسكت على جهله قال الله جل ذكره“

⁵⁷ Ibn `Abd al-Bārr (1996), *op.cit.*, Jil. 1, h. 24-25.

⁵⁸ Al-Albānī, Muḥammad Nāṣir al-Dīn (t.t.), *Ḍa`īf Ibn Mājah*, Beirut: al-Maktab al-Islāmī, h. 16.

⁵⁹ Al-Ṭabrānī (1995), *op.cit.*, Jil. 5, h. 298.

فستلوا أهل الذكر إن كنتم لا تعلمون

Al-Ṭabrānī menyatakan bahawa Hadith ini tidak diriwayatkan melainkan melalui jalan al-Anṣārī. Al-Haythamī dalam *Majma' al-Zawā'id*⁶⁰ menyatakan Hadith ini diriwayatkan oleh al-Ṭabrānī dalam *al-Awsāt* dan di dalamnya terdapat seorang perawi bernama Muḥammad bin Abī Ḥumayd yang disepakati oleh ulama' sebagai *ḍa'īf*. Al-'Irāqī dalam *al-Mughnī 'an Ḥaml al-Asfār*⁶¹ menyatakan Hadith ini diriwayatkan oleh al-Ṭabrānī dalam *al-Awsāt*, Ibn Mardawayh dalam *Tafsīrnya*, Ibn al-Sinnī dan Abū Nu'aym dalam *Riyāḍah al-Muta'allimīn* dengan sanad yang *ḍa'īf*.

Hukum Hadith

Hadith ini hukumnya *ḍa'īf*.

Hadith 17:

من جاء الموت وهو يطلب العلم ليحي به الإسلام فبينه وبين الأنبياء
في الجنة درجة واحدة

Takhrīj Hadith

Hadith ini diriwayatkan oleh al-Dārimī dalam *Sunannya*,⁶² Ibn 'Abd al-Bārr dalam *Jāmi' Bayān al-'Ilm wa Faḍlih*,⁶³ Ibn Shahīn dalam *al-Targhib fī Faḍā'il al-A'māl wa Thawāb Dhālik*,⁶⁴ Ibn 'Asākir dalam *Tārīkh Madīnah Dimashq*⁶⁵ melalui jalan Naṣr bin al-Qāsim daripada

⁶⁰ Al-Haythamī, Nūr al-Dīn 'Alī bin Abū Bakr (1992), *Majma' al-Zawā'id wa Manba' al-Fawā'id*, Jil. 1, Beirut: Dār al-Fikr, h. 403-404.

⁶¹ Abū Faḍl al-'Irāqī (1995), *al-Mughnī 'an Ḥaml al-Asfār*, Jil. 1, 'Abd al-Maqṣūd, Ashraf (*taḥqīq*), Riyadh: Maktabah Ṭabariyyah, h. 16.

⁶² Al-Dārimī, 'Abdullāh bin 'Abd al-Raḥmān (1407H), *Sunan al-Dārimī*, Jil. 1, Beirut: Dār al-Kitāb al-'Arabī, h. 395.

⁶³ Ibn 'Abd al-Bārr (1996), *op.cit.*, Jil. 1, h. 46.

⁶⁴ Ibn Shahīn, Abū Ḥafṣ 'Umar bin Aḥmad (1420H), *al-Targhib fī Faḍā'il al-A'māl wa Thawāb Dhālik*, al-Wā'il, Ṣāliḥ Aḥmad Muṣliḥ (*taḥqīq*), Arab Saudi: Dār Ibn al-Jawzī, h. 239.

⁶⁵ Ibn 'Asākir, Abū al-Qāsim 'Alī bin al-Ḥasan bin Hibātullāh (1995), *Tārīkh Madīnah Dimashq wa Dhikr Faḍlihā wa Tasmiyah man Ḥallahā min al-Amāthil*, Jil. 51, al-'Umārī, Muḥibb al-Dīn Abū Sa'īd 'Umar bin Gharamah (*taḥqīq*), Beirut: Dār al-Fikr, h. 61.

Muḥammad bin Ismā'īl daripada `Amrin bin Kathīr daripada al-Ḥasan *farafa`ah*. Al-`Irāqī menyatakan ulama' berselisih pendapat mengenai riwayat `Amrin bin Kathīr. Sebahagian daripada mereka menghadkan sanad ini sehingga al-Ḥasan. Manakala sebahagian yang lain menambah selepas al-Ḥasan iaitu Ibn `Abbās. Hadith ini merupakan Hadith *muḍtarib*. Al-`Irāqī menyatakan: "Aku tidak mengetahui siapakah `Amrin bin Kathīr". Abū al-Ashbal menyatakan bahawa Hadith ini *ḍa`īf*. Terdapat riwayat lain bagi Hadith ini tetapi mempunyai perawi yang *matrūk* iaitu Muḥammad bin al-Ju'd. Al-Albānī menghukumkan Hadith ini sebagai *ḍa`īf*.

Ibn `Abd al-Bārr menghukumkan Hadith ini sebagai *idtirāb* kerana terdapat ulama' yang menjadikan Hadith ini melalui jalan Sa`īd bin al-Musayyab daripada Ibn `Abbās manakala selainnya menjadikan Hadith ini daripada Sa`īd daripada Abū Hurayrah dan Abū Dhārr. Manakala yang lain menjadikannya *mursal* iaitu riwayat Sa`īd bin al-Musayyab.

Hukum Hadith

Hadith ini hukumnya *ḍa`īf*.

Hadith 18:

من تعلم بابا من العلم ليعلم الناس أعطي ثواب سبعين صديقا

Takhrīj Hadith

Al-Mundhirī menyatakan dalam kitabnya *al-Targhīb wa al-Tarhīb*⁶⁶ bahawa Hadith ini diriwayatkan oleh Abū Manṣūr al-Daylamī dalam *Musnad al-Firdaws* dan di dalam sanadnya terdapat *nakarrah*. Al-`Irāqī dalam *al-Mughnī `an Ḥaml al-Asfār*⁶⁷ menyatakan Hadith ini diriwayatkan oleh Abū Manṣūr al-Daylamī dalam *Musnad al-Firdaws* melalui Hadith Ibn Mas`ūd dengan sanad yang *ḍa`īf*. Al-Shawkānī dalam kitabnya *al-Fawā'id al-Majmū'ah fī al-Aḥādīth al-Mawḍū'ah*⁶⁸ menyatakan bahawa dalam isnad ini terdapat perawi yang *matrūk*. Al-Faṭnī dalam *Tazkirah al-*

⁶⁶ Al-Munziirī, `Abd al-`Azīm bin `Abd al-Qawī (1417H), *al-Targhīb wa al-Tarhīb*, Jil. 1, Shams al-Dīn, Ibrāhīm (*taḥqīq*), Beirut: Dār al-Kutub al-`Ilmiyyah, h. 54.

⁶⁷ Abū Faḍl al-`Irāqī (1995), *op.cit.*, Jil. 1, h. 17.

⁶⁸ Al-Shawkānī, Muḥammad bin `Alī bin Muḥammad (1407H), *al-Fawā'id al-Majmū'ah fī al-Aḥādīth al-Mawḍū'ah*, Jil. 1, al-Mu'allimīn, `Abd al-Raḥmān Yaḥyā (*taḥqīq*), Beirut: al-Maktab al-Islāmī, cet. 3, h. 284.

*Mawḍū'āt*⁶⁹ menyatakan dalam sanad ini terdapat al-Jārūd bin Yazīd *kadhḥāb* atau tidak *thiqah* atau *laysa bi shay'in* atau *matruk aqwāl*. Al-Albānī dalam kitabnya *Da'īf al-Targhīb wa al-Tarhīb* menghukumkan Hadith ini sebagai *mawḍū'*.

Hukum Hadith

Hadith ini hukumnya palsu.

Hadith 19:

كلمة من الخير يسمعها المؤمن فيعمل بها ويعلمها خير له من
عبادة سنة

Takhrīj Hadith

Hadith ini diriwayatkan oleh al-Quḍā'ī dalam *Musnad al-Shihāb*,⁷⁰ Tamām al-Rāzī dalam *al-Fawā'id*,⁷¹ Ibn al-'Asākir dalam *Tarīkh Dimāshq*,⁷² melalui jalan Abū Yazīd Khālīd bin Hānī al-Asādī *thanā* bapanya *thanā* 'Abd al-'Azīz bin 'Abd al-Raḥmān al-Qurashī, *thanā* Ḥusayn daripada 'Ikrimah daripada Anas bin Mālik. Dalam sanad ini terdapat perawi bernama 'Abd al-'Azīz bin 'Abd al-Raḥmān al-Balīsī yang dihukumkan oleh ulama' sebagai *muttāham*. Imam al-Nasā'ī menghukumkannya sebagai tidak *thiqah*. Ibn Abī Ḥātim dalam *al-Jarḥ wa al-Ta'dīl*⁷³ ketika mengulas pendapat bapanya mengenai riwayat 'Abd al-'Azīz bin 'Abd al-Raḥmān al-Madīnī yang mengambil daripada Ḥasīf, "buanglah Hadith-Hadithnya ia dusta atau palsu". Hadith ini juga mempunyai sanad lain melalui riwayat Ibn al-Mubāarak dalam *al-Zuhd*.⁷⁴ Sanad ini diulas oleh al-'Irāqī dalam *al-Mughnī 'an Ḥaml al-Asfār*⁷⁵ dengan katanya Hadith ini diriwayatkan oleh Ibn al-Mubāarak dalam *al-Zuhd* dan *al-Raqā'iq* melalui riwayat Zayd bin Aslam secara *mursal* dan dalam *Musnad al-Firdaws* melalui Hadith Abū

⁶⁹ Al-Faṭnī, Muḥammad bin Ṭāhir bin 'Alī al-Ṣiddīqī, *Tazkirah al-Mawḍū'āt*, Jil.1, h. 90.

⁷⁰ Al-Quḍā'ī (1986), *op.cit.*, Jil. 2, h. 260.

⁷¹ Tamām al-Rāzī (1412H), *al-Fawā'id*, Jil. 1, al-Salafī, Ḥamdī bin 'Abd al-Mājid (*taḥqīq*), Riyadh: Maktabah al-Rushd, h. 182.

⁷² Ibn 'Asākir (1995), *op.cit.*, Jil.17, h. 62.

⁷³ Ibn Abī Ḥātim (2002), *al-Jarḥ wa al-Ta'dīl*, Jil.5, Beirut: Dar al-Kutub al-'Ilmiyyah, h. 388.

⁷⁴ Ibn al-Mubāarak, 'Abdullāh (t.t.), *al-Zuhd*, Jil. 1, al-A'zamī, Ḥabīb al-Raḥmān (*taḥqīq*), Beirut: Dār al-Kutub al-'Ilmiyyah.

⁷⁵ Abū Faḍl al-'Irāqī (1995), *op.cit.*, Jil. 1, h. 19.

Hurayrah dengan sanad yang *ḍaʿīf*. Di dalamnya terdapat perawi `Abd al-Raḥmān bin Zayd bin Aslam yang *ḍaʿīf*. Begitu juga terdapat sanad lain bagi Hadith ini yang diriwayatkan oleh al-Rāfi`ī dalam *al-Tadwīn fī Akhbār Qazwīn*⁷⁶ yang di dalam sanadnya terdapat Abū Bakr Muhammad bin al-Ḥasan al-Naqqash yang dihukumkan dengan *muttāham*. Al-Albānī dalam *Silsilah al-Aḥādīth al-Ḍaʿīfah*⁷⁷ menghukumkan Hadith ini sebagai palsu. Perawi *thiqah* yang merupakan perawi kitab *ṣaḥīḥ* diletakkan oleh al-Naqqash dalam sanad. Beliau merupakan seorang yang dusta sebagaimana yang diputuskan oleh al-Dhahabī.

Hukum Hadith

Hadith ini secara *marfu`* adalah palsu. Manakala terdapat riwayat lain *mursal* yang *ḍaʿīf*.

Hadith 20:

ليس من أخلاق المؤمن التملق إلا في طلب العلم

Takhrīj Hadith

Hadith ini diriwayatkan oleh al-Quḍā`ī dalam *Musnad al-Shihāb*⁷⁸, al-Bayhaqī dalam *Shu`ab al-Īmān*,⁷⁹ Ibn `Adī dalam *al-Kāmil fī al-Ḍu`afā' al-Rijāl*,⁸⁰ al-Rāfi`ī dalam *al-Tadwīn fī Akhbār Qazwīn*⁸¹ melalui jalan al-Ḥasan bin Dinār daripada Khāsib bin Juhdur daripada al-Nu`mān bin Sālim daripada `Abd al-Raḥmān bin Ghanam daripada Mu`ādh bin Jabal *farafa`ah*. Al-Suyūṭī dalam kitabnya *al-Lāli` al-Maṣnū`ah*⁸² melalui jalan Ibn `Adī. Ibn `Adī berkata masalah sanad ini ialah pada al-Khāsib. Perawi ini didustakan oleh Shu`bah, al-Qaṭṭān dan Ibn Ma`in. Ibn Ḥibbān menyatakan bahawa perawi ini meriwayatkan Hadith palsu daripada perawi *thiqat*. Di dalam sanad ini juga terdapat perawi yang bernama al-Ḥasan bin Wāsil iaitu Ibn Dinār yang didustakan oleh Aḥmad dan Yaḥyā. Al-Albānī dalam kitabnya *Silsilah al-Aḥādīth al-Ḍaʿīfah*⁸³ menghukumkan Hadith ini sebagai palsu.

⁷⁶ Al-Qazwīnī (1987), *op.cit.*, Jil. 1, h. 255.

⁷⁷ Al-Albānī (1992), *op.cit.*, Jil. 7, h. 251.

⁷⁸ Al-Quḍā`ī (1986), *op.cit.*, Jil. 2, h. 203.

⁷⁹ Al-Bayhaqī (1410H), *op.cit.*, Jil. 4, h. 224.

⁸⁰ Al-Jurjānī (1988), *op.cit.*, Jil. 2, h. 298.

⁸¹ Al-Qazwīnī (1987), *op.cit.*, Jil. 1, h. 177.

⁸² Al-Suyūṭī, *al-Lāli` al-Maṣnū`ah* Jil.1 h.179

⁸³ Al-Albānī (1992), *op.cit.*, Jil. 1, h. 559.

Hukum Hadith

Hadith ini hukumnya palsu.

PEMBAHAGIAN HUKUM HADITH YANG TERSEBAR DALAM MASYARAKAT MELAYU

Daripada 20 Hadith di atas, Hadith yang berstatus *ḍa'īf* berjumlah 5 Hadith, diikuti Hadith terlalu *ḍa'īf* yang berjumlah 6 Hadith, Hadith palsu berjumlah 8 Hadith dan sebuah Hadith yang berstatus *lā aṣḥā lah*. Namun daripada 300 Hadith yang telah dianalisis 32 daripadanya adalah Hadith *ḍa'īf*, 20 Hadith terlalu *ḍa'īf*, 18 Hadith palsu, 7 Hadith *lā aṣḥā lah*, 13 Hadith yang bukan daripada Hadith nabi, dan 9 Hadith yang tidak ditemui lafaznya. Selebihnya merupakan Hadith yang berstatus *ṣaḥīḥ* dan *ḥasan*.

Bil	Hukum Hadith	Jumlah
1	<i>Ḍa'īf</i>	32
2	Terlalu <i>Ḍa'īf</i>	20
3	Palsu	18
4	<i>Lā Aṣḥā Lah</i>	7
5	Bukan Hadith Nabi	13
6	Hadith Yang Tidak Ditemui	9
	Jumlah	99

KESIMPULAN

Dapatan di atas membuktikan penyebaran Hadith yang tidak berautoriti dalam masyarakat Islam di Malaysia sangat membimbangkan. Hadith tidak berautoriti sangat mudah ditemui dalam buku-buku bacaan awam, kitab-kitab Jawi, majalah, suratkhobar, khutbah-khutbah Jumaat dan koleksi kuliah-kuliah agama yang direkodkan seperti Forum Perdana Hal Ehwal Islam, TV1 Malaysia dan sebagainya. Kebanyakan Hadith yang tersebar dalam masyarakat Islam di Malaysia melibatkan persoalan *al-tarḥīb wa al-tarḥīb* dan *fadā'il al-a'māl*. Pergantungan kepada nukilan Hadith yang terdapat dalam kitab berbahasa Arab tanpa dipastikan terlebih dahulu kesahihannya merupakan salah satu faktor penyebaran Hadith tidak berautoriti ini. Ini ditambah lagi dengan faktor keyakinan yang tinggi kepada apa yang ditulis oleh pengarang kitab asal. Daripada dua puluh Hadith yang dinilai, Hadith yang berstatus *ḍa'īf* berjumlah 5 Hadith, diikuti Hadith terlalu *ḍa'īf* yang berjumlah 6 Hadith, Hadith palsu berjumlah 8 Hadith dan sebuah Hadith yang berstatus *lā aṣḥā lah*.

RUJUKAN

- Abū Faḍl al-`Irāqī (1995), *al-Mughnī `an Ḥamli al-Asfār*, Jil. 1, `Abd al-Maḥṣūd, Ashraf (*taḥqīq*), Riyadh: Maktabah Ṭabariyyah.
- Abū Hilāl al-`Askarī (1933), *Diwān al-Ma`ānī*, Jil. 1, Kaherah: Maktabah al-Qudsī.
- Abū Ya`lā al-Mūṣilī, Aḥmad bin `Ali bin al-Muthannā (1984), *Musnad Abū Ya`lā*, Jil. 9, Asad, Husayn Sālīm (*taḥqīq*), Damsyiq: Dār al-Ma`mūn li al-Turāth.
- Al-Albānī, Muḥammad Nāṣir al-Dīn (t.t.), *Ḍa`īf Ibn Mājah*, Beirut: al-Maktab al-Islāmī.
- Al-Albānī, Muḥammad Nāṣir al-Dīn al-Ḥāj Nūḥ (1992), *Silsilah al-Aḥādīth al-Ḍa`īfah wa al-Mawḍū`ah wa Athruhā al-Sayyi` fī al-Ummah*, Jil. 1, Riyadh: Dār al-Ma`ārif.
- Al-Albānī, Muḥammad Nāṣir al-Dīn (1992), *Silsilah al-Aḥādīth al-Ḍa`īfah wa al-Mawḍū`ah*, Jil. 10, Riyadh: Maktabah al-Ma`ārif.
- Al-Aṣbahānī, Abū Nu`aym Aḥmad bin `Abdullāh (1405Ha), *Ḥilyah al-Awliyā` wa Ṭabaqāt al-Asfiyā`*, Jil. 3, Beirut: Dār al-Kitāb al-`Arabī, cet. 4.
- Al-Aṣbahānī, Abū Nu`aym Aḥmad bin `Abdullāh (1405Hb), *Tarīkh Aṣbahān*, Jil. 1, Hind: al-Dār al-`Ilmiyyah.
- Al-Baghdādī, Abū Bakr Aḥmad bin `Alī bin Thābit al-Khaṭīb (1997), *al-Faqīh wa al-Mutafaqqih*, Jil. 2, al-`Azazī, `Ādil bin Yūsuf (*taḥqīq*), Arab Saudi: Dār Ibn al-Jawzī.
- Al-Bayhaqī, Abū Bakr Aḥmad bin al-Ḥusayn (1410H), *Shu`ab al-Īmān*, Jil. 5, Zaghlūl, Muhammad al-Sa`īd Basyūnī (*taḥqīq*), Beirut: Dār al-Kutub al-`Ilmiyyah, cet. 1.
- Al-Bazzār, Abū Bakr Aḥmad bin `Amrin (1988), *Musnad al-Bazzār*, Jil. 3, Zaynullāh, Maḥfūz al-Raḥmān (*taḥqīq*), Madinah: Maktabah al-`Ulūm wa al-Ḥikam.
- Al-Dārimī, `Abdullāh bin `Abd al-Raḥmān (1407H), *Sunan al-Dārimī*, Jil. 1, Beirut: Dār al-Kitāb al-`Arabī.
- Al-Dhahabī, Shams al-Dīn Abū `Abdillāh (1995), *Mīzān al-`Itidāl Fī Naqd al-Rijāl*, Jil. 4, `Iwad, `Alī Muḥammad dan `Abd, `Ādil Aḥmad (*taḥqīq*), Beirut: Dār al-Kutub al-`Ilmiyyah.



- Al-Dulabī, Abū Bishr Muḥammad bin Aḥmad bin Ḥammād (t.t.), *al-Kunā wa al-Asmā'*, Jil. 2, al-Fariyābī, Abū Qutaybah Naẓr Muḥammad (*taḥqīq*), Beirut: Dār Ibn Ḥazam.
- Al-Ghazālī, Abū Ḥāmid Muḥammad bin Muḥammad (t.t.), *al-Wasīt fī al-Madhdhab*, Jil. 7, Beirut: Dār al-Nashr.
- Al-Hamzānī, Abū Shujā` Shayrāwih bin Shahradar al-Daylamī (1986), *Musnad al-Firdaws*, Jil. 1, Zaghlūl, al-Sa`īd bin Bashūnī (*taḥqīq*), Beirut: Dār al-Kutub al-`Ilmiyyah.
- Al-Haythamī, Nūr al-Dīn `Alī bin Abū Bakr (1992), *Majma` al-Zawā'id wa Manba` al-Fawā'id*, Jil. 1, Beirut: Dār al-Fikr.
- Ibn `Abd al-Bārr (1996), *Jāmi` Bayān al-`Ilmi wa Faḍlih*, Jil. 1. Kaherah: Maktabah Ibn Taymiyyah.
- Ibn Abī al-Dunyā, Abū Bakr `Abdullāh bin Muḥammad (1410H), *Islāh al-Māl*, al-Qudah, Muṣṭafā (*taḥqīq*), Mansurah: Dār al-Wafā'.
- Ibn Abī Ḥātim, Abū Muḥammad `Abd al-Raḥmān (t.t.), *Tafsīr Ibn Abī Ḥātim*, Jil. 3, al-Ṭayyib, As`ad Muḥammad (*taḥqīq*), Beirut: Dār al-Nashr.
- Ibn Abī Ḥātim (2002), *al-Jarḥ wa al-Ta`dīl*, Jil.5, Beirut: Dar al-Kutub al-`Ilmiyyah.
- Ibn Abī Shaybah, Abū Bakr `Abdullāh bin Muḥammad (t.t.), *Muṣannaf Ibn Abī Shaybah*, Jil.1, `Awāmah, Muḥammad (*taḥqīq*), t.tpt: t.p..
- Ibn `Asākir, Abū al-Qāsim `Alī bin al-Ḥasan bin Hibātullāh (1995), *Tārīkh Madīnah Dimashq wa Dhikr Faḍlihā wa Tasmīyah man Ḥallahā min al-Amāthil*, Jil. 51, al-`Umari, Muḥibb al-Dīn Abū Sa`īd `Umar bin Gharamah (*taḥqīq*), Beirut: Dār al-Fikr.
- Ibn al-Jawzī, `Abd al-Raḥmān bin `Alī (t.t.), *al-`Ilal al-Mutanāhiyah fī al-Aḥādīth al-Wāḥiyah*, Jil. 1, Ibn al-Jawzī, Khalīl al-Mis (*taḥqīq*), Beirut: Dār al-Kutub al-`Ilmiyyah, cet 1.
- Ibn al-Jawzī, Shams al-Dīn Muḥammad al-Dhahabī (1994), *al-Mawḍū`at*, Jil. 2, Zaghlūl, Kamāl Bashūnī (*taḥqīq*), tpt:tp..
- Ibn Manzūr, Jamāl al-Dīn Muḥammad ibn Makram (t.t.), *Lisān al-`Arab*, Jil.4, Beirut: Dār Ṣādir.
- Ibn al-Mubārak, `Abdullāh (t.t.), *al-Zuhd*, Jil. 1, al-A`zami, Ḥabīb al Raḥmān (*taḥqīq*), Beirut: Dār al-Kutub al-`Ilmiyyah.





- Ibn Shahīn, Abū Ḥafṣ `Umar bin Aḥmad (1420H), *al-Targhīb fī Faḍā`il al-A`māl wa Thawāb Dhālik*, al-Wā`il, Ṣāliḥ Aḥmad Muṣliḥ (*taḥqīq*), Arab Saudi: Dār Ibn al-Jawzī.
- Al-Jurjānī, `Abdullāh bin `Adī (1988), *al-Kāmil fī Du`afā` al-Rijāl*, Jil. 7, Ghazawī, Yaḥyā Mukhtār (*taḥqīq*), Beirut: Dār al-Fikr.
- Al-Jurjānī, `Abdullāh bin `Adī bin `Abdullāh bin Muḥammad (1988), *al-Kāmil fī Du`afā` al-Rijāl*, Jil. 4, Ghazawī, Yaḥyā Mukhtār (*taḥqīq*), Beirut: Dār al-Fikr.
- Al-Jurjānī, Ḥamzah bin Yūsuf Abū al-Qāsim (1981), *Tārīkh Jurjān*, Jil. 1, Khān, Muḥammad `Abd al-Mu`īd (*taḥqīq*), Beirut: `Alām al-Kutub, cet. 3.
- Al-Kanānī, Aḥmad bin Abū Bakr bin Ismā`īl (t.t.), *Miṣbāḥ al-Zujājah fī Zawā`id Ibn Mājah*, al-Kashnawī, Muḥammad al-Muntaqā (*taḥqīq*), Beirut: Dār al-`Arabiyyah.
- Al-Munzirī, `Abd al-`Azīm bin `Abd al-Qawī (1417H), *al-Targhīb wa al-Tarhīb*, Jil. 1, Shams al-Dīn, Ibrāhīm (*taḥqīq*), Beirut: Dār al-Kutub al-`Ilmiyyah.
- Al-Naysabūrī, Muḥammad bin Ishāq bin Huzaymah Abū Bakr al-Sulamī (1970), *Ṣaḥīḥ Ibn Huzaymah*, Jil. 3, Ibn Huzaymah, Muṣṭafā al-A`ẓamī (*taḥqīq*), Beirut: al-Maktab al-Islāmī.
- Al-Qazwīnī, Abū `Abdillāh Muḥammad bin Yāzid (t.t.), *Sunan Ibn Mājah*, Jil. 1, Riyadh: Maktabah al-Ma`ārif.
- Al-Qazwīnī, `Abd al-Karīm bin Muḥammad al-Rāfi`ī (1987), *al-Tadwīn fī Akhbār Qazwīn*, Jil. 3, al-`Atharī, `Azīzullāh (*taḥqīq*), Beirut: Dār al-Kutub al-`Ilmiyyah.
- Al-Quḍā`ī, Muḥammad bin Salamah bin Ja`far Abū `Abdillāh (1986), *Musnad al-Shihāb*, Jil. 1, al-Salafī, Ḥamdī bin `Abd al-Mājid (*taḥqīq*), Beirut: Mu`assasah al-Risālah, cet. 2.
- Al-Qurṭubī, Abū `Umar Yūsuf bin `Abdullāh al-Nmarī (2003), *Jamī` Bayān al-`Ilm wa Fadlīh*, Jil. 1, Zamralī, Abū `Abd al-Raḥmān Fawwāz Aḥmad (*taḥqīq*), t.pt:Mu`assasah al-Rayyān.
- Al-Ramahurmūzī, Abū al-Ḥasan bin `Abd al-Raḥmān bin Khalad (1409H), *Amthāl al-Ḥādīth*, Jil. 1, Tamām, Aḥmad `Abd al-Fattāḥ (*taḥqīq*), Beirut: Mu`assasah al-Kutub al-Thaqāfiyyah.





- Al-Shawkānī, Muḥammad bin `Alī bin Muḥammad (1407H), *al-Fawā'id al-Majmū'ah fi al-Aḥādīth al-Mawḍū'ah*, Jil. 1, al-Mu`allimīn, `Abd al-Raḥmān Yaḥyā (*taḥqīq*), Beirut: al-Maktab al-Islāmī, cet. 3.
- Al-Shaybānī, Aḥmad bin Muḥammad bin Ḥanbal (1999), *Musnad Imām Aḥmad*, Jil.1, al-Arnaūṭ, Shu`ayb (*taḥqīq*), Beirut: Mu`asasah al-Risālah.
- Al-Ṭabarī, Muḥammad bin Jarīr (2000), *Jāmi` al-Bayān fi Ta`wīl al-Qur`ān*, Jil. 7, Shākīr, Aḥmad Muḥammad (*taḥqīq*), Beirut: Mu`assasah al-Risālah.
- Al-Ṭabrānī, Abū al-Qāsim Sulaymān bin Aḥmad (1995), *al-Mu`jam al-Awsāt*, Jil. 4, `Iwadullāh, Ṭāriq bin (*taḥqīq*), Kaherah: Dār al-Ḥaramayn.
- Al-Ṭabrānī, Sulaymān bin Aḥmad bin Ayyūb (t.t.), *al-Mu`jam al-Kabīr*, Jil.12, al-Salafī, Ḥamdī bin `Abd al-Mājid (*taḥqīq*), Madinah: Maktabah al-`Ulūm wa al-Ḥikam.
- Al-Ṭabrānī, Sulaymān bin Aḥmad bin Ayyūb (1985), *al-Mu`jam al-Saghīr*, Jil. 1, al-Ḥāj, Muḥammad Shakūr Maḥmūd (*taḥqīq*), Beirut: al-Maktab al-Islāmī.
- Al-Ṭaḥḥān, Maḥmūd (1996), *Taysīr Mustalaḥ al-Ḥadīth*, c.9, Riyadh: Maktabah al-Ma`ārif li Nashr wa al-Tawzī`.
- Tamām al-Rāzī (1412H), *al-Fawā'id*, Jil. 1, al-Salafī, Ḥamdī bin `Abd al-Mājid (*taḥqīq*), Riyadh: Maktabah al-Rushd.
- Al-Tirmidhī, Muḥammad bin `Isā bin Sawrah (t.t.), *al-Jāmi` al-Sahīḥ wa huwa Sunan al-Tirmidhī*, Jil. 3, Kaherah: Muṣṭafā al-Bābi al-Ḥalabī.
- Al-Uqaylī, Abū Ja`far Muḥammad bin `Amrin (1404H), *al-Du`afa' al-Kabīr*, Jil. 1, Qal`ajī, `Abd al-Mu`ṭī Amīn (*taḥqīq*), Beirut: Dār al-Kutub al-`Ilmiyyah.
- Al-Zaylā`ī, Jamāl al-Dīn `Abdullāh bin Yūsuf bin Muḥammad (1414H), *Takhrīj al-Aḥādīth wa al-Āthār al-Waqi`ah fi Tafsīr al-Kashshāf*, Jil. 3, al-Sa`d, `Abdullāh bin `Abd al-Raḥmān (*taḥqīq*), Riyadh: Dār al-Nashr/Dār Ibn Huzaymah.

